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28. møde 

Fredag den 9. december 1988 kl. 10.00 

Dagsorden: 

1) Tredje behandling af lovforslag nr. L 52: 
Forslag til lov om godskørsel. 
Af trafik- og kommunikationsministeren (H. 

P. Clausen). 

2) Tredje behandling af lovforslag nr. L 40: 
Forslag til lov om ændring af lov om et tek- 

nologinævn. (Udskydelse af lovrevision). 
Af undervisnings- og forskningsministeren 

(Bertel Haarder). 

3) Anden behandling af  lovforslag nr. L 115: 
Forslag til lov om ændring af lov om arbejds- 

markedsbidrag. (Ændrede regler for fradrag i 
bidraget m.v.). 

Af skatteministeren (Fogh Rasmussen). 

4) Første behandling af beslutningsforslag nr. B 
25: 

Forslag til folketingsbeslutning om gratis in- 
sulin til sukkersygepatienter. 

Af Qvist Jørgensen (S) og Agerschou (SF) 
m.fl. 

5) Første behandling af lovforslag nr. L 113: 
Forslag til lov om optikervirksomhed m.v. 
Af Torben Lund (S) m.fl. 

6) Første behandling af beslutningsforslag nr. B 
27: 

Forslag til folketingsbeslutning om tværfag- 
lige primære sundhedscentre. 

Af Torben Lund (S) m.fl. 

7) Første behandling af  beslutningsforslag nr. B 
28: 

Forslag til folketingsbeslutning om skærpe- 
de normer for bilers udstødning. 

Af miljøministeren (Lone Dybkjær). 

8) Første behandling af beslutningsforslag nr. B 
31: 

Forslag til folketingsbeslutning om bevarelse 
af Tandlægehøjskolen i Århus. 

Af Helle Degn (S) m.fl. 

9) Første behandling af  beslutningsforslag nr. B 
30: 

Forslag til folketingsbeslutning om bevarelse 
af det lægevidenskabelige fakultet ved Odense 
Universitet. 

Af Helle Degn (S) m.fl. 

Meddelelser fra formanden: 

Første næstformand (Knud Østergaard): 
Medlemmer af Folketinget Ingerlise Koe- 

foed (SF), Birthe Hansen (SF), Birgitte Hus- 
mark (SF), Holger K. Nielsen (SF), Stillinger 
(SF) og Ebba Strange (SF) har meddelt mig, at 
de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om biblioteks- 
betjening af  ungdoms- og mellemuddannelserne. 

(Beslutningsforslag nr. B 32). 

Medlem af Folketinget Hanne Severinsen (V) 
har meddelt mig, at hun på grund af sygdom ik- 
ke vil kunne give møde i Tinget i mindst 7 dage, 
hvorfor hun anmoder om orlov fra og med den 
13. december og om, at stedfortræderen må bli- 
ve indkaldt. 

Skriftlig fremsættelse afforslag: 

Ingerlise Koefoed (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om biblioteks- 
betjening af  ungdoms- og mellemuddannelserne. 

(Beslutningsforslag nr. B 32). 

Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der 
ledsager forslaget, og anbefaler det til Tingets 
velvillige behandling. 
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Den første sag på dagsordenen var: 

1) Tredje behandling af lovforslag nr. L 52: 
Forslag til lov om godskørsel. 
Af trafik- og kommunikationsministeren (H. 

P. Clausen). 
(Fremsat 12/10 88. Første behandling 25/10 

88. Betænkning 1/12 88. Anden behandling 
6/12 88). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Helge Mortensen (S): 
Jeg tager ordet, ikke til det, der står i loven, 

men til det, der ikke står i loven. Det er vedrø- 
rende fragtmændene, om hvem Socialdemo- 
kratiet og SF havde stillet et ændringsforslag, 
som faldt i tirsdags ved afstemningen i folke- 
tingssalen. Det er bemærkelsesværdigt, at vi 
onsdag i pressen faktisk fik bekræftet de anel- 
ser, vi havde om den udvikling, der nu igang- 
sættes på fragtmandsområdet. Danske Fragt- 
mænd har holdt en generalforsamling, der i 
onsdags er refereret i dagspressen, og deraf 
fremgår, at der nu sættes en udvikling i gang, 
hvor 40 fragtcentraler skal reduceres til 6 . . .  

Første næstformand (Knud Østergaard): 
Det her går jo slet ikke. Jeg har tid nok. 

Helge Mortensen (S): 
Det er netop det, at det ikke går. (Munterhed i 

salen). 
40 fragtcentraler reduceres til 6 fragtcentra- 

ler, det er målsætningen. Derudover er det mål- 
sætningen, at store virksomheder skal domine- 
re fragtkørslen i Danmark, skønt man meget vel 
ved, at vores fragtkørsel i dag består af en ræk- 
ke små og mindre virksomheder, som forsyner 
alle egne af landet. Det er en klar målsætning 
på Danske Fragtcentralers generalforsamling, 
at de nu skal samles på få og store hænder. Da < 
jeg sagde, at hvis man går ind i reguleringen af 
fragtcentralområdet, vil der herske anarki på 
området, afviste ministeren det. Jeg vil sige, at 
jungleloven måske er et bedre udtryk for den 
udvikling, der nu sker. 

Jeg vil spørge ministeren, om den udvikling, 
der således er lagt op til, hvor det er en privat 
erhvervsorganisation, der for fremtiden skal 
lovgive om fragtkørselen her i landet, er i over- 
ensstemmelse med de aftaler eller den forståel- 
se, som ministeren har med Danske Vogn- 
mænd og Danske Fragtmænd. Finder ministe- 
ren det rimeligt, at en sådan udvikling, hvor 
man vil monopolisere i store områder -  under- 
forstået de områder, hvor der er givtige forret- 
ninger, og ikke områder som f.eks. Vestjylland, 
hvor de små fragtcentraler og fragtmænd kører 
-  skal have lov til at ske upåagtet fra regerin- 
gens side? Hvis den ikke skal det, hvad agter 
ministeren da med den lov, som vi nu er i færd 
med at vedtage, at gøre ved det? 

Trafik- og kommunikationsministeren (H. P. 
Clausen): 

For det første skal jeg til hr. Helge Morten- 
sen sige, at der ikke er tale om nogen aftale eller 
forståelse mellem fragtmænd eller andre og 
mig. Det, jeg har kunnet se på fragtmandsom- 
rådet, er, at fragtmændene siden behandlingen 
i sidste folketingssamling har arbejdet med bå- 
de autorisations- og andre tanker. Det er fragt- 
mændenes egen opgave og deres eget ansvar at 
beskæftige sig med, hvordan de inden for deres 
organisation vil lægge deres virksomhed til ret- 
te. 

Jeg har en ganske anden opfattelse af det, hr. 
Helge Mortensen henviser til. Det bliver ikke 
sådan, at de fragtmænd, der er tale om -  og som 
inden for deres organisation nu opstiller regler 
for, hvilken måde deres organisation skal fun- 
gere på -  har nogen som helst eneret, tværti- 
mod. Loven slår fast, at nu er det konkurrence, 
nu er det markedsmekanismer, som kommer til 
at bestemme fragtområdet. Andre kan lave 
fragtcentraler, hvis de vil, andre kan køre i 
fragtområdet, og det er jo netop det, loven til- 
sigter, så jeg vurderer denne situation helt, helt 
anderledes. 

(Kort bemærkning). 

Helge Mortensen (S): 
Må jeg forstå ministeren derhen, at ministe- 

홢 ren mener, at det ikke er rimeligt, at der i den 
fragtmandsstruktur, som viser sig herefter, ind- 
bygges en eksklusivbestemmelse, hvorefter 
man skal være medlem af Danske Fragtmænd, 
for at man kan få lov til at betjene sig af fragt- 
centralerne landet over? 


